
ره
چه

پ
گ

 چهارشنبه 9 آذر 1401 
 سال بیست و هشتم

 شماره 8066

http://irannewspaper.ir
editorial@irannewspaper.ir جام جهانی قطر 2022ورزشی

مصطفی وثوق کیا/ اعزامی به دوحه
 ایــن روزهــا دوحه در مرکــز تمــام دوربین های 
تلویزیونــی جهــان اســت. دلیــل آن  هــم یــک 
چیز اســت و بس؛ جــام جهانــی 2022. با آنکه 
فوتبال محور تمام این روزهای دوحه اســت اما 
چیزهای دیگری هم هست که لازم است به آن 
توجــه کــرد. در این گــزارش ســعی خواهم کرد 

شما را با نگاهی دیگر به دوحه قطر ببرم.
ë تسخیر بازار سوق الواقف توسط ایرانی ها

در دوحــه چند نقطه به عنــوان مرکز تجمع 
هــواداران در نظــر گرفتــه شــده اســت. بــه غیر 
از متــرو کــه مرکــز جــولان هــواداران تیم هــای 
فوتبال اســت مکان هایی نیز هســت که همه در 
آن جمــع می شــوند. یکــی از این مکان  هــا بازار 
تاریخی سوق الواقف در مرکز شهر دوحه است. 
بــازاری قدیمــی و ســنتی که در یک ســمت  آن 
مســجد فنار قرار دارد. این بــازار محل تجمع و 
گعــده هواداران فوتبال اســت. بعــد از هر بازی 
طرفــداران تیــم برنده آن محــل را به اصطلاح 
روی سرخودشــان می گذارنــد. با ایــن حال این 
بــازار یــک ویژگــی دیگــر هــم دارد و آن حضور 
پرشــمار ایرانی هایــی اســت کــه  از ســال ها قبل 
بــرای تجــارت به دوحه قطــر آمدنــد و ماندگار 
شــدند. بندرعباس، لارســتان، پارســیان، شیراز 
و... شهرهایی هستند که ایرانی ها از آنجا آمدند. 
سیدحسین سیدابراهیم موسوی را هنگام نماز 
دیدم وقتی که مهرش را به ما تعارف کرد. کنار 
مسجد فرش فروشی داشت. می گفت 50 سال 
قبل آمده و ماندگار شــده است. دو بچه اش در 
سن 20 ســالگی زندگی در قطر را تاب نیاوردند 
و به ایران برگشــتند خــودش ولی مانده چرا که 
در این ســن و ســال شــرایط یک تغییر دیگر در 
زندگــی را ندارد. با همســرش دوتایی در دوحه 
زندگــی می کنند و هــر چندماه یک بــار به ایران 
می روند. از شــرایط زندگی در قطر راضی است 
و احترامــی کــه می  بینــد. چنــد مغــازه دیگــر را 
می روم. می خواهم روســری بخرم که با نگاه به 
چهره صاحــب مغازه می فهمم ایرانی اســت. 
قبل از خرید سر صحبت باز می شود و می بینم 

که حــاج احمد کریمــی که او هم 40 ســال قبل 
پایــش به دوحــه باز شــده دقیق ترین اطلاعات 
را  ایــران  روزهــای  ایــن  سیاســی  وضعیــت  از 
می کنــم  ســعی  می کنــد.  پهــن  رویــم  جلــوی 
تعجبــم را پنهــان کنــم امــا خــودش می گویــد 
اخبار ایران را به ســاعت دنبال می کند. پسرش 
هــم در مغازه اســت که البته در ایران ســکونت 
دارد. هــر چندمــاه یک بــار که برای سرکشــی به 
پدرومادرش می آیــد در مغازه هم کمک حال 
حاج احمد اســت. او هم از زندگی راضی است 
امــا دوســت دارد وقتــی بــه رحمت خــدا رفت 
در زادگاهــش در شــهر لار خــاک شــود چــرا که 
عقیــده دارد هیــچ کجا خاک وطن نمی شــود و 
حتی جنازه هم باید بــه وطن برگردد. بخواهم 
تــک  تک داســتان ایرانی هــا را برایتان بنویســم 
ازتحمل این گزارش خارج اســت اما لازم است 
که هر بار سری به دوحه زدید حتماً در این بازار 

تاریخی هم چرخی بزنید.
ë دوحه گردی رایگان با متروی نوساز

دوحه شــهر کوچکی اســت. متروی نوســازی 
هــم دارد که قطارهایــش خودران اســت. تمام 
8 ورزشــگاه مختص جام جهانی با مترو به هم 
متصل می شــوند. در ایام جام جهانی با نشــان 
دادن حیا کارت به رایگان می شود استفاده کرد. 
بــا این حال آنچه درباره حمــل و نقل در دوحه 
باید دقت کرد اســتفاده نکــردن از دوچرخه ها و 
اسکوترهای مستقر در شهر است. این وسایل از 
طریق اپ قابل اســتفاده است اما از سویی گران 
اســت و تمــام نقــاط شــهر را پوشــش نمی دهد 
و  راهنمایــی  مســائل  دلیــل  بــه  اینکــه  ضمــن 
رانندگــی توقف های زیــادی دارد. از طرف دیگر 
خــارج شــهر را هم پوشــش نمی دهــد. روح الله 
رضــوی از کشــمیر هنــد کــه بــرای کار خبــری به 
دوحــه آمــده در این باره می گویــد: »مترو دوحه 
بعد از جام جهانی خیلی قابل اســتفاده نیست 
چرا که خود قطری ها از وسایل شخصی استفاده 
می کنند و سایر شاغلان کشور که عموماً کارگران 
هســتند نیــز عمومــاً در محــل کار و یــا نزدیــک 
اقامت دارند. اسکوترها و دوچرخه های موجود 

در شــهر هم به دلیل هزینه بالا فقط به صورت 
خاص مورد اســتفاده قرار می گیرد و اســتفاده از 

اوبر به صرفه تر است.«
ایــن روزهــا عــلاوه بر متــرو راهنمایــان مترو 
یــک جاذبــه گردشــگری  بــه  اتوبــوس خــود  و 
و تفریحــی تبدیــل شــده اســت. ایــن افــراد بــا 
نشــانک های دســت مانند مــردم را بــا عباراتی 
ثابــت راهنمایــی می کننــد کــه ایــن مســأله بــا 
استقبال عجیب و غریب مواجه شده است و در 
هر ایســتگاه یــا خیابانی آن را با ایــن راهنمایان 
همخوانــی می کنند. عبارت metro this way را 

اینها می گویند و مردم هم تکرار می کنند.

ë فلسطین کشور محبوب هواداران
یک اتفــاق جذاب در این جام جهانی حضور 
پرچــم فســطینی ها در میــان هــواداران تیم های 
مختلف اســت. از برزیــل بگیر تا کانــادا و ایران و 
کشــورهای عربــی و آفریقایــی. در خیابــان که راه 
بروی قطعاً پرچم کشور فلسطین را خواهی دید. 
بعــد از بــازی کانادا یکــی از طرفداران این کشــور 
غمگیــن از باخــت تیم این کشــور بــود. می گفت 
مــا از باخت کانــادا ناراحتیم ولــی از اینکه پرچم 
فلســطین را بالا بردیم بسیار خوشحال هستیم و 
قطعاً در بازی بعدی هم این کار را خواهیم کرد. 
همین هواداران در بازی های مکزیک و آرژانتین 

نیز پرچم فلسطین را برافراشتند. این را بگذارید 
کنــار منفــور بــودن خبرنــگار رژیم صهیونیســتی 
در دوحــه که هر کجا پا گذاشــته بــا برخورد مردم 
کشــورهای مختلف مواجه شــده بــه نحوی که در 
مصاحبه ای از اینکه این همه در این جام جهانی 

منفور هستند ابراز ناراحتی کرده است.
ë هواداران کجا می خوابند؟

اقامتگاه هــای  کــه  اســت  شــهری  دوحــه 
محدودی دارد. هتل های شــهر اکثراً رزرو شــده 
و مخاطبــان عــادی بایــد فکــری دیگر بــه حال 
اقامــت خود کنند. دولت قطــر البته از قبل فکر 
کــرده ولی کفاف همــه را نمی دهد. برخی را در 
کشــتی های کروز اقامت داده بــا هزینه های بالا 
امــا ســعی کرده بــرای باقی اقشــار هــم اقامت 
مهیــا کنــد. ســاخت هتــل آپارتمان هــا یکــی از 
ایــن راهکارها بوده اســت با این حــال برخی از 
آنها شــرایط خوبــی ندارند. رضا باقــری یکی از 
هــواداران ایــران می گویــد: »ایــن ســاختمان ها 
نوســاز هســتند و هنــوز بســیاری از امکانــات را 
ندارنــد و به سیســتم شــهری حمــل و نقل هم 
وصل نیســتند. شــرایط تهیــه غــذا در این فضا 
مهیــا نیســت.« راهــکار دیگــر کمپرهــا هســتند 
کــه در فضاهای خالی شــهری مســتقر شــدند. 
روبــه روی یکــی از هتل هــای مجلــل شــهر ایــن 
کمپرهــا هســتند. بررســی ها نشــان می دهد که 
در طــول روز کــه هوا گرم می شــود امکانات این 
کمپرها جوابگو نیست اما با این حال مخاطبان 
بیاینــد.  کنــار  آن  بــا  می کننــد  ســعی  فوتبــال 
ایرانی هــا کمتــر در ایــن کمپرهــا ســاکن شــدند 
امــا تبعه هند و آفریقا و امریــکای لاتین مجبور 
هســتند آن را انتخــاب کنند. رافائــل دلامون تلا 
یکی از طرفداران تیم اکوادور اســت که خودش 
را بــه دوحــه رســانده. او می گویــد: »بــرای یک 
دیوانه فوتبال جای خواب مهم نیســت چرا که 
اصــل برایش چیز دیگــری اســت.« او در ادامه 
اعتراف می کند که این فضا در مجموع مناسب 
نیست ولی او به خاطر هزینه های بالا مجبور به 
انتخــاب آن شــده هر چند همیــن اقامتگاه هم 

شبی 2۵0 دلار برایش آب خورده است.

»ایران« از  جذابیت های دوحه در حاشیه برگزاری جام جهانی گزارش می دهد

از بازار سنتی تا متروی مدرن

یکی از هواداران ایرانی در مترو دوحه 

اقامتگاه های 250 دلاری 
برای  هواداران در دوحه 

امضاهایی از هواداران 
 کشورهای مختلف 
برای آزادی فلسطین  

مهــری رنجبر/ رضــا مؤمنی مقدم ســرمربی 
شــروع  بــا  فــردا  از  جوانــان  والیبــال  تیــم 
رقابت هــای قهرمانــی باشــگاه های کشــور، 
بازیکنان را زیر نظر می گیرد. او که ترکیب 14 
نفره تیمش برای قهرمانی آســیا را از محک 
120 بازیکن جوان سراسر کشور انتخاب کرد، 
با اینکه می داند بازیکنــی از قلم نیفتاده اما 
می خواهد در شــهرکرد میزبــان رقابت های 
جوانان با یک تیر دو نشان بزند. هم عملکرد 
بــازی  آســیا  قهرمانــی  در  کــه  بازیکنــی   14
کرده اند را زیر نظر بگیرد و هم بقیه بازیکنان 
تا شایســته ها بــرای قهرمانی جهــان، از تیم 
جــا نماننــد. رضــا مؤمنی مقدم در ایــن باره 
به خبرنگار»ایران« می گوید: »ما سال آینده 
در رقابت های قهرمانی جهان باید از اعتبار 
والیبــال ایران دفــاع کنیم، به همین دلیل با 
شروع مســابقات ســوپر لیگ جوانان از فردا 
در شهرکرد، لازم دیدم تا عملکرد بازیکنانی 
که در قهرمانی آسیا بازی کرده اند و پیشرفت 
آنها را از نزدیک ببینم و اگر بازیکن جدیدی 
به چشــم آمد را به تیم ملی دعوت کنم.«او 
که کار برای قهرمانی جهان را از 16 فروردین 
ماه ســال آینده اســتارت می زند، البته برای 
شــروع کار جــدی نمی تواند بازیکــن زیادی 
بــه اردو دعــوت کنــد: »مــن بــا محــک 120 
بازیکــن، آنهــا را خــوب می شناســم امــا بــه 
دلیل اینکه ممکن است نوجوانان و جوانان 
جهــش انفجاری داشــته باشــند، بنابراین با 

اینکه بجز ترکیب 14 نفره، نمی توانم بیشتر 
از7- 6 بازیکــن جدیــد بــه اردو دعوت کنم، 
از طرفــی نمی خواهــم بازیکنــی جــا بیفتد. 
شــک نکنید ما بهترین ها را با کمترین خطا 
دعــوت کرده ایــم. اگر نبود که قهرمان آســیا 
نمی شــدیم. حــالا می خواهیم بــه بازیکنان 
خوبی که داشتیم اما به خاطر عدم آمادگی 
جســمانی و ضعف تکنیک و تاکتیک از اردو 
خط خوردند، فرصت بدهیم. چرا که شــاید 
حــالا نیروی بالقوه را به بالفعل تبدیل کرده 
باشند.«سرمربی تیم والیبال جوانان با اینکه 
می داند فرصت زیــادی ندارد، اما همچنان 
اصــرار دارد کــه در تیم به روی هیچ بازیکنی 
بسته نیســت: »ما سعی می کنیم بازیکنانی 
کــه رقابت هــای avc کاپ آســیا، قهرمانــی 

آسیای جوانان و نوجوانان را تجربه کرده اند 
بــه اردو دعوت کنیــم، اما این حــرف به این 
معنــا نیســت کــه در تیم ملی بســته شــده، 
بازیکنــان شایســته را شناســایی و جایگزیــن 

قبلی ها می کنیم.«
رضا مؤمنی مقدم برای اولین بار آنالیزور 
تیــم جوانــان را هــم به شــهرکرد می بــرد تا 
با ضبــط فیلم بازی هــا، عملکــرد بازیکنان 
را نــه فقــط چشــمی کــه از نظــر آمــاری هم 
بررســی کند: »در ایــن رقابت ها آنالیزور تیم 
جوانان هم همراه من اســت و همه بازی ها 
را فیلم برداری می کنــد. در واقع برای اولین 
بــار عملکــرد بازیکنان را هم چشــمی و هم 
طبق آمار بــدون خطا بررســی می کنیم.«او 
قــرار اســت در شــهرکرد بــا بازیکنــان هــم 

جلســه داشــته باشــد: »بــرای مــن جــدای 
از مســائل فنــی، اخــلاق بازیکنــان اهمیــت 
ویــژه ای دارد. بــه همین دلیل بــا بازیکنان و 
مربیــان آنها درجلســه ای صحبــت می کنم 
تــا بدانــم بازیکنــان از نظــر مربیــان چطــور 
هســتند. به هر حال آنها باید رفتار حرفه ای 
را یاد بگیرند.«ســرمربی تیم والیبال جوانان 
خوب می داند برای رقابت با تیم های بزرگ 
دنیا، شــاگردانش باید حسابی آماده باشند: 
»قطعاً اردوی تیم جوانان از 16 فروردین ماه 
سال آینده شروع می شود و ما دیگر بازیکنان 
را از نظر تکنیکی شناسایی نمی کنیم و همه 
تمرکز را روی آمادگی بچه ها از نظر تاکتیک 
و بازی های تدارکاتی می گذاریم. به هر حال 
ایتالیا، لهســتان قهرمان دوره قبــل، برزیل، 
بلغارســتان با نیکولوف معروفــش، که این 
روزها در لوبه فیکس بازی می کند، رقبای ما 
هســتند. تیم ما باید جوری آماده شــود تا در 
قهرمانی جهــان از اعتبار والیبال ایران دفاع 
کند.«رضــا مؤمنی مقدم، مربــی تیم پیکان 
تهران که بامداد یکشــنبه هفتــه آینده با این 
تیم بــرای حضــور در رقابت هــای قهرمانی 
باشــگاه های جهان بــه برزیل مــی رود، فردا 
و جمعــه در شــهرکرد بازی هــای جوانــان را 
تماشــا می کند. قرار است در نبود او علاوه بر 
آنالیزور تیــم جوانان محمد منصوری دیگر 
دســتیار مؤمنی مقدم به جای او بازی ها را از 

نزدیک ببیند.

جوانان والیبال در شهرکرد زیر ذره بین سرمربی

مؤمنی مقدم: نمی خواهم نام بازیکنی از قلم بیفتد
قایق هایشــان  فــردا  از  روئینــگ  ملی پوشــان  زمانــی/  فائــزه 
را در پاتایــا بــرای رقابــت در مســابقات قهرمانــی آســیا بــه آب 
می اندازند. درحالــی کــه قبــل از اعــزام تیــم روئینــگ بــه ایــن 
مســابقات نگرانی هایــی بابــت توزیــع قایق هــا در تایلنــد وجــود 
داشــت، افشــین فــرزام ســرمربی تیــم ملــی از توزیــع قایق های 
دســت دوم و ســنگین در بعضی اوقات خبر می دهــد که البته به 
گفتــه خــودش حالا قلــق این قایق هــا با چند وعــده تمرین کمی 
دست قایقرانان آمده است تا از این بابت خیالشان قبل از شروع 
مســابقات کمی راحت تر شــود. نازنین ملایی، مهسا جاور، مریم 
کرمی، کیمیا زارعی، مریم امیدی پارســا، زینــب نوروزی، فاطمه 
مجلــل و شــکیبا وقوفــی، امیرحســین محمودپــور، حمیدرضــا 
رضوانی، شــیرزاد، ابوالفضل ســطوتی و امیررضا عبدالی ترکیب 
تیم ملی روئینگ در این مســابقات را تشکیل می دهند. سرمربی 
تیــم ملی روئینگ یک روز مانده به شــروع مســابقات از شــرایط 
ملی پوشان در پاتایا می گوید: »ملی پوشان در حال حاضر شرایط 
خوبی دارند. در توزیع قایق مشــکلاتی وجود داشــت و در بعضی 
از اوزان بــه مــا قایــق دســت دوم دادنــد کــه وزن ایــن قایق ها در 
بعضی اوزان زیاد بوده و کیفیت لازم برای مسابقات را ندارد. اما 
بــه هرحال بعد از 4-3 روز توانســتیم قایق هــا را تنظیم کنیم و از 

این بابت خیالمان راحت شده است. 
حالا قلق این قایق ها دســت ملی پوشــان آمــده و از این بابت 
خیالمان کمی راحت تر شــده است اما امیدوارم سنگینی قایق ها 
خیلی در عملکرد فنی و نتایج قایقرانان تأثیرگذار نباشد.«فرزام 
میزبانــی تایلندی هــا تا بــه اینجــای کار را مطلــوب نمی داند: »تا 
3-2 روز اول شــرایط غذایــی میزبان مثبت نبــود و کیفیت غذاها 
پاییــن بــود. از نظــر شــرایط تمرین هــم محدودیت هــای زیادی 
بــرای همــه تیم ها اعمال کردند و با وجــود اینکه معمولًا میزبان 
4-3 روز مانده به شــروع مســابقات، محدودیتی برای وعده های 
تمرینــی تیم هــا در نظر نمی گیــرد، تایلند فقط اجــازه یک وعده 
تمریــن در روز را بــه ما می دهــد. همچنین فاصلــه هتل تا محل 
تمرین و مســابقات طولانی و حدوداً 45 دقیقه اســت که با توجه 
بــه تعــدد هتل هــا در پاتایــا شــرایط اســکان می توانســت خیلــی 

بهتــر باشــد و مثــل دوره هــای قبــل 
فاصلــه هتــل تــا محــل تمریــن 

و مســابقه حداقــل 20 دقیقــه 
باشــد. به هرحــال این فاصله 
در  می توانــد  و  اســت  زیــاد 
شــرایط ریکاوری ملی پوشان 
باشد.«ســرمربی  تأثیرگــذار 

تیــم ملــی روئینــگ بــه رغــم 
در  قایق هــا  نامطلــوب  شــرایط 

تایلند، همچنان از شاگردانش 
دارد:  مــدال  کســب  انتظــار 
»درســت اســت کــه شــرایط 
اینجــا کمــی ســخت اســت 

امــا بــه هرحال انتظــارم از 
ملی پوشان عملکرد فنی 

خوب و کســب 
مدال است.«

شرایط میزبانی تایلندی ها مطلوب نیست

 فرزام: در بعضی اوزان
 قایق دست دوم توزیع کرده اند

پریســا غفــاری/ صحبت هایــی مبنــی بــر تشــکیل مجمــع 
فوق العاده بســکتبال مدت هاســت که شــنیده می شــود اما 
پیرعباســی می گوید بزودی نامه درخواست آن را به وزارت 
ورزش و جوانــان می فرســتد. مجتبی پیرعباســی، رئیــس 
هیأتــی اســت کــه از او بــه عنــوان منتقد خــط مقــدم جواد 
داوری رئیس فدراسیون بسکتبال نام برده می شود. به گفته 
او، ســناریوی تکــراری برکناری او از هیأت بســکتبال اســتان 
خوزســتان توســط داوری کلیــد خــورد امــا وی در انجام این 
کار طی ۹ ماه از زمان ورود به فدراسیون تاکنون ناموفق بود 
بنابراین به مدیران بالادســتی متوســل شــد.او در خصوص 
شــنیده ها مبنی بر اســتعفایش از ریاســت هیأت بســکتبال 
اســتان خوزستان می گوید: »بله من هم شــنیده ام ولی این 
خبر کذب است. متأسفانه جواد داوری رئیس فدراسیون به 
جای پرداختن به امور بسکتبال با ناکامی های متعددی که 
در 10 مــاه بــه بار آورده به فکر اســتعفا و بــه انحای مختلف 
برکناری من اســت. « او در ادامه با اشــاره به محمد پولادگر 
تأکیــد می کند: »آقای پولادگر، جایگاه معاونت وزیر جایگاه 
بی طرفی  اســت. جایــگاه بزرگی و ریش ســفیدی و برقراری 

حــق و عدالــت اســت. مگر برگــزاری مجمع چیــزی خلاف 
قانون اســت؟ چرا آقــای پولادگر به مدیر کل ما گفتند وقتی 
شــخصی رئیــس فدراســیون شــد همــه بایــد از او تبعیــت 
کننــد؟ در حالی که هرگــز فعالیتی از بنده علیه فدراســیون 
ســر نزده و من فقــط انتقاداتی داشــته و دارم؛ مثل حداقل 
30 عضو و بیشــتر مجمع که هم نظر با ما هســتند اما گوش 
شــنوایی وجود نداشــته و ندارد. حتی جلوی تشکیل مجمع 
پیرعباســی  دارنــد.«  واهمــه  قانونــی  کار  از  و  ایســتاده اند 
همچنین ادامــه می دهد: »آقای پولادگر لطفــاً از اختیارات 
معاون وزیر استفاده کنید و بنده را برکنار کنید، لطف بزرگی 
در حق من خواهید کرد! یا اینکه این قول را به شما می دهم 
که بعد از مجمع فوق العاده حتماً استعفا خواهم کرد. مگر 
نه اینکه مجمع سالیانه فدراسیون باید در ابتدای سال برای 
تأیید عملکرد مالی سال قبل و تصویب بودجه و عملکرد و 
برنامه های سال جاری برگزار می شد؟ چرا پس از گذشت 10 
ماه از ســال هنوز مجمع سالیانه برگزار نشده است.«رئیس 
هیأت بســکتبال خوزســتان به امضای درخواست 30 نفر از 
اعضای مجمع برای تشکیل مجمع سالیانه اشاره می کند و 

در ادامه می افزاید: »هر کدام از اعضای مجمع در بسکتبال 
صاحب نظرند و آگاهانه تصمیم می گیرند چه کســی برای 
اداره بســکتبال مناســب اســت. تاکنــون حداقــل 30 نفــر از 
اعضــای مجمع با امضای درخواســت مجمــع فوق العاده 
به دنبال این هســتند تا شاید آقایان در مجمع حاضر شوند 
و بــه ســؤالات و ابهامــات آنهــا پاســخ داده شــود. اعضــای 
مجمع صرفاً به دنبال وظایف قانونی خود در جهت نجات 
بسکتبال کشور هستند و هیچ کس هیچ نفع شخصی در این 
راســتا نداشــته و ندارد چرا که اعتقاد داریــم ادامه این روند 
ناکامی و بی عدالتی و عدم شایسته ســالاری در بســکتبال نه 
تنها چیزی از بســکتبال ایران باقی نمی گذارد، بلکه زدودن 

تبعات و اثرات مخرب آن نیز به سال ها تلاش نیاز دارد.«

نامه درخواست برگزاری مجمع فوق العاده در وزارت ورزش

پیرعباسی: با مدیریت فعلی چیزی از بسکتبال نمی ماند

چرا نباید نگران طلای ساره جوانمردی در هانگژو بود؟

امیری: نسرین شاهی جبران می کند 
ایــن روزها، حرف از نبود ســاره جوانمردی، تیرانداز طلایی در پاراآســیایی 
هانگــژو اســت. خبــری که شــاید خیلی هــا را نگران کنــد. ســاره جوانمردی 
تیرانــداز طلایی تپانچه ســال ۹۹ زمزمه نبــودش در بازی های پاراآســیایی 
را به دلیل مشــکلات خانوادگــی مطرح کرد؛ تصمیمی کــه باوجود تعویق 
یکســاله بازی های پاراآســیایی همچنان پابرجاســت. او که با تســت مثبت 
کرونایــش رقابت هــای قهرمانــی جهــان پاراتیرانــدازی العیــن و ســهمیه 
پارالمپیک 2024 پاریس را از دست داد، با توجه به تصمیمش برای عدم 
حضور در بازی های پاراآسیایی، بعید است در اردو شرکت کند. هر چند از 
نظر حســین امیری، ســرمربی تیم ملی پاراتیراندازی حضور ســاره در اردو 
مشــکلی نــدارد. او به خبرنــگار »ایران« می گوید: »مــن تقاضای اردوی 15 
روزه را از 13 آذرمــاه داده ام و هنــوز فدراســیون جوابــی به من برای شــروع 
نداده اســت. ســاره جوانمردی هم اگر مشکلی نداشته باشــد، می تواند به 
اردو بیاید. البته جوانمردی از ســال ۹۹ به دلایل شــخصی همیشه دغدغه 
بازی هــای  طــلای  دادن  دســت  از 
پاراآســیایی هانگژو را داشــته اســت. 
هرچنــد هنــوز هم وضعیــت او برای 
مشــخص  پاراآســیایی  در  شــرکت 
نیست و بستگی به شرایط او دارد که 

بتواند شرکت کند یا خیر؟«
با اینکــه غیبت ســاره جوانمردی 
مــدال  یــک  رفتــن  دســت  از  یعنــی 
پاراتیرانــدازی  تیــم  مســلم  طــلای 
اســت، امــا حســین امیری ســرمربی 
معتقــد  پاراتیرانــدازی  ملــی  تیــم 
و  نگــران ســاره  نبایــد  اســت خیلــی 
ایــن  حتــی  او  بــود.  طلایــش  مــدال 
خســروی  محمــود  بــه  را  اطمینــان 
وفــا، رئیــس کمیته ملــی پارالمپیک هم داده بــود: »من به آقای خســروی 
وفــا گفتــم اصلًا نگران طلای پاراآســیایی نباش. نســرین شــاهی در هانگژو 
طلا می گیرد.«نســرین شــاهی تیرانداز تپانچه اســت که در قهرمانی جهان 
العیــن با مدال نقره ماده P2 ســهمیه پارالمپیک 2024 را گرفت.ســرمربی 
تیــم ملی پاراتیراندازی اعتقاد خاصی به او دارد: »نســرین شــاهی تیرانداز 
خیلی خوبی اســت، او انگار یک تیرانداز سالم است که روی ویلچر نشسته، 
خیلی آموزش پذیر اســت و نکته ســنج، حتی شرطی شدن هم به او خیلی 
کمک می کند. بنابراین شک نکنید در نبود ساره او می تواند تیرانداز طلایی 
پاراآســیایی هانگژو باشــد.« امیری که قبــلًا 3 مدال را برای شــاگردانش در 
هانگژو کنار گذاشــته بود، با نبود جوانمردی روی دو مدال حســاب می کند: 
»من برای هانگژو سه مدال طلا، نقره و برنز را کنار گذاشته بودم، با برنامه 
من شــدنی بود. اما در نبود ســاره روی دو مدال حســاب می کنــم. دو مدال 
تپانچه بانوان.«البته هنوز هیچ چیز قطعی نیست و باید دید روزهای آینده 

ساره جوانمردی نبودش در بازی های پاراآسیایی را تأیید می کند یا نه؟

عضو کمیته مطالعات فنی فیفا نمایش تیم ملی را تحسین کرد

اولیسه: تحول تاکتیکی ایران در بازی دوم مشهود بود
فرخ حســابی/ جام جهانی قطر محل حضور بسیاری از ستاره های سابق 
جهان به عنوان کارشــناس در این مســابقات اســت. علاوه بر کارشناسی 
شــبکه های مختلــف تلویزیونی، تیم های فنی و آنالیــز فیفا نیز از جمعی 
از ســتارگان سابق یا مربیان سرشــناس فوتبال جهان تشکیل شده است. 
آلبرتو زاکه رونی سرمربی ایتالیایی که سابقه هدایت تیم های بزرگی مثل 
یوونتــوس، میلان و اینتر را دارد، همراه با ســاندی اولیســه ســتاره ســابق 
فوتبــال نیجریه که در تیم هایی مثل دورتموند و یوونتوس نیز بازی کرده 
و پاســکال زوبربولر دروازه بان ســابق ســوئیس از جمله اعضای تیم فنی 
فیفا هستند که در بسیاری از مسابقات حضور می   یابند و در ورزشگاه های 

قطر به آنالیز بازی ها می   پردازند.
در جریــان بــازی برزیل و ســوئیس، اولیســه در ورزشــگاه ۹74 که یکی 
از زیباترین ورزشــگاه های این جام اســت و سازه ای خاص و تشکیل شده 
از ۹74 کانتینر دارد، حضور داشــت. این ورزشــگاه بعد از جام جهانی به 
طور کامل جمع می   شــود. اولیســه کــه عضو گروه مطالعــات فنی فیفا به 
شــمار مــی   رود در گفت وگویی کوتاه به ســه نکته مهمی که در مســابقات 
جــام جهانــی 2022 قطر نظر او را جلب کرده اســت، اشــاره کــرد. او که از 
ابتــدای جــام جهانی در دوحه حضور دارد در کنار خــود فرید موندراگون 
دروازه بان سرشــناس ســابق کلمبیا را نیز داشــت. هر ســه کارشــناس در 
مورد مســابقات قطر به این نکته اشــاره داشــتند که اســتفاده از توپ های 
بلند برای فرار از فشــار حریف، زدن گل های بیشــتر از روی ســانترهایی از 
جناحین و همچنین فشــار روی تیم حریف با تعداد بازیکنان زیاد نکاتی 
اســت کــه در ایــن دوره از تورنمنت جــام جهانی بیش از پیش به چشــم 
می   خورد. اولیســه، به طور مشخص در مورد تو پ های بلند و گل هایی که 
روی فشــار به حریفان و استفاده از اشــتباهات آنها به ثمر می   رسد بیشتر 
توضیــح داد. او گفــت: »ما تیم هایی را دیده ایم کــه از بالا پرس می   کنند، 
اما تیم های دیگری را نیز دیده ایم که فشــار را می پذیرند، با تاکتیک های 

دفاعی که به آنها اجازه می دهد با آن مقابله کنند.«
گروه مطالعات فیفا همچنین مشاهده کرد که در 16 بازی اول در قطر، 
14 ســانتر منجــر بــه گل شــد، در حالی که 56 ســانتر منجر به تــلاش برای 
دروازه شــد. در مقایســه، پس از همین تعداد بازی در جام جهانی 2018، 
تنها 3 ســانتر منجر به گل شــد و 35 سانتر منجر به شوت به سمت دروازه 
شد. اولیســه با اشــاره به گل انر والنســیا بــرای اکوادور مقابــل قطر در بازی 
افتتاحیه گفت: »این یک نمونه عالی از گل روی ســانتر اســت. او توپ را به 
داخل زد و سانتر انجام شد... او آن را به سمت تیرک دوم می   زند. به نظر 
مــن، او ایــن کار را برای جلوگیری از شــلوغی میانه انجــام داد اما به هدف 
رســیدند  و نتیجه گرفتند.« اعضای گروه مطالعات فیفا تحت نظر آرســن 
ونگر سرمربی سابق آرسنال فعالیت می   کنند و با تماشای همه بازی ها به 
آنالیز دقیق )همراه با دیتا و اطلاعاتی از جزئیات بازی( می پردازند. اولیسه 
در ورزشگاه ۹74 همچنین صحبت کوتاهی در مورد بازی برزیل و سوئیس 
داشت و گفت: نمایش برزیلی ها به گونه ای است که ساختار دفاعی خود را 

به بهترین شکل تقویت کرده اند و در نهایت با اطمینان از 
اینکه گل نمی خورند، گل مورد نیاز برای پیروزی را به 

ثمر می   رســانند.« او همچنیــن در صحبت کوتاهی 
کــه بــا او در ورزشــگاه داشــتیم در مــورد ایــران نیز 
حرف زد: »من به دلیل محدودیت هایی که دارم و 
کاری که برای فیفا انجام می   دهم، حق صحبت با 

جزئیــات را در مورد تیم ها ندارم. اما ایران در بازی 
دوم با عملکردی کاملًا متفاوت نســبت به بازی اول 

یــک تحــول تاکتیکــی را نشــان داد و با پرس 
از بــالا به هدف خود رســید کــه این نیز 

یکــی از مــوارد دیگــر بــرای تأکید بر 
تأثیرگذاری بازی با پرس ســنگین 

در این دوره از مسابقات بود.«


